
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

جزییات بهره برداری ۵۶۱ کیلومتر راه 
آهن تا سال آینده

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور آرد و نان بازرگانی دولتی:

عضو هیأت رئیسه انجمن صنایع سلولزی ایران:

گــروه اقتصادی - خیراله خادمی گفــت: در بخش ریلی ۵ پروژه 
اســت که مجموع این ۵ پروژه ۵۶۱ کیلومتر بوده که تا ســال آینده به بهره 

برداری خواهد رسید.
خیراله خادمی معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیر عامل شــرکت 
ساخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور در خصوص پروژه هایی 
که در سال آینده قرار است که افتتاح شود به خبرنگار مهر گفت: ۵ پروژه 
ریلی اســت که پیشرفت چشمگیری داشــته و می توان گفت که تا سال 
آینده به بهره برداری خواهد رسید البته به غیر از این ۵ پروژه؛ پروژه های 
دیگری هم اســت که وجود دارد اما پیشــرفت آنان نسبت به این ۵ پروژه 

کمتر بوده است.
وی در ادامه اظهار داشت: این ۵ پروژه هم با توجه به تأمین اعتبار تا 

سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
۵ پروژه را اعلام کرد: پروژه اتصال تبریز به شــبکه ریلی که ۴۴ کیلومتر 
است و دسترسی به آذربایجان شرقی را راحت تر خواهد کرد که در حال 
حاضر ۹۰ درصد پروژه به اتمام رسیده است. پروژه ریلی رشت- کاسپین 
که شــمال به جنوب می باشد این پروژه می تواند ظرفیت بندر کاسپین را 
بالا ببرد و همچنین اتصال بندر کاســپین به انزلی و روســیه را نیز فراهم 

خواهد ساخت. 
پروژه بعدی خط ریلی همدان به ســنندج اســت که ۲۰۵ کیلومتر 
می باشد و تا سال آینده کردستان به شبکه ریلی همدان اتصال پیدا خواهد 
کــر. پروژه چهارم محور میانه و اردبیل یکی از پروژه های ســخت برای 
پیمانکاران بوده که تا کنون حدود ۸۵ رد صد آن به اتمام رســیده با توجه 
به اینکه این پروژه ۴ کیلومتر گل داشته و شرایط را سخت برای مهندسین 

کرده بود اما تا سال آینده ای پروژه نیز به اتمام خواهد رسید.
وی در خصــوص پروژه آخر که ابر پروژه اســت گفت: پروژه آخر 
پروژه زاهدان- چابهار است که تا کنون نیمی از آن به بهره برداری رسیده 
اســت و در آبان ماه نیز این پروژه تا خاش افتتاح شــده است. جمع این ۵ 
پروژه همان ۵۶۱ کیلومتر طولی اســت که در خبرها اعلام کرده ایم که تا 

سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.

اقتصادی6

گــروه اقتصادی - علی صالح 
آبادی اظهار کرد: تورم ریشــه های 
متعددی دارد؛ یک ریشــه آن عوامل 
طرف عرضه و هزینه اســت که مثلا 
قیمت های جهانی باعث آن می شود. 
عامل دوم تقاضاست که به نقدینگی 
و پایه پولی برمی گردد. عامل ســوم 

انتظارات تورمی است.
وی افــزود: پایه پولــی، پولی  
اســت که بانک مرکــزی به جامعه 
تزریــق می کنــد، بخشــی از آن به 
خریــد ارزهای دولــت برمی گردد 
که بانــک مرکزی بــرای خرید آن 
ریال می پردازد و بــه جامعه تزریق 
می شــود. محــور دوم بدهی دولت 
به بانک مرکزی و محور سوم بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی ست و اوراق 

دولتی که خریداری می شود. 
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
ابتدای امسال یک برنامه پولی نوشتیم 
که تا پایان ســال به چه میزانی از پایه 
پولی برسیم. از ســال گذشته کمیته 
پایه پولی و نقدینگی تشکیل دادیم و 
مــاه به ماه رصد و پایش کردیم. یکی 
از دلایل رشد پایه پولی تنخواه بود که 
آن را حــذف کردیم و جلوی تزریق 
حدود ۶۰ همت تزریق پول پرقدرت 

به جامعه جلوگیری شد.
رشــد نقدینگــی زیر ۳۰ 

درصد تا پایان سال
صالح آبــادی از کاهش رشــد 
نقدینگــی به کمتــر از ۳۰ درصد تا 
پایان سال خبر داد و گفت: روند رشد 
نقدینگی کاهنده است. روند ۱۲ ماهه 
نقدینگی در ابتدای دولت ســیزدهم 
۴۲.۸ درصد بوده که در آبانماه ۱۴۰۱ 
به ۳۲.۹ رســیده است. رشد خالص 

دارایی های خارجــی بانک مرکزی 
نیز در ســال گذشته ۱۷.۵ درصد بود 
که امســال در آبان ماه به ۳.۸ درصد 

رسیده است.
وی افــزود: ســپرده قانونــی 
بانک ها را از ۱۰ درصد به ۱۵ درصد 
افزایــش دادیم تــا ترازنامه بانک ها 
کنتــرل شــود. کنتــرل نقدینگی از 
اهداف اصلی بانک مرکزی اســت و 
برای تحقق آن کاملا جدی هســتیم. 
بانک ها طبق شاخص های رتبه بندی 
ســلامت بین ۱ ۵. تا ۲.۵ درصد رشد 
ترازنامه دارند و بیشــتر از آن اجازه 

نمی دهیم.
افزایش ســرمایه ۳۵ همت 

در بانک های دولتی 
صالح آبادی بیان کرد: امســال 
در بانک هــای دولتــی بــا کمــک 
دولــت ۳۵ همت افزایش ســرمایه 
خواهیم داشــت. بــرای اصلاحات 
بانک ها هم با کمک خودشان برنامه 
اصلاحی درنظــر گرفته ایم. اصلاح 
تراز نقدینگــی و فروش اموال مازاد 
بانک هــا، با همراهی خود بانک ها به 

خوبی پیش می رود.
رئیس کل بانــک مرکزی ادامه 
داد: تــورم تولیدکننــده در ابتدای 
دولــت ســیزدهم ۸۲ ۶. درصد بود 
که با رونــد نزولی در آبان ماه ۱۴۰۱ 
به ۳۹.۱ درصد رســیده است. تورم 
نقطه به نقطه تولیدکننده ۱۰۳ درصد 
بــود که اکنون به ۳۲ درصد رســیده 
است. تورم سالانه مصرف کننده هم 
در ابتدای دولت ۵۹.۳ درصد بود که 

اکنون به ۳۹.۹ درصد رسیده است .
کاهش چشــمگیر تورم در 

سال آینده 
وی گفــت: تــورم ماهانــه در 
ابتدای ســال بالا رفت که دلیل عمده 

آن اجــرای طــرح مردمی ســازی 
یارانه هــا و افزایش حقوق ها و تغییر 

عوارض حقوق گمرکی بود. اگر این 
۳ عامل نبود تورم کنونی بسیار کمتر 

بود اما در ســال آینده این عوامل را 
نخواهیم داشــت و تورم به صورت 
چشــمگیری کاهش خواهد یافت. 
بدون شک انتظارات تورمی و روند 
تورمی در ماه ها و سال آینده کاهشی 
خواهد بود و دیگر شــوک های سال 

۱۴۰۱ را نخواهیم داشت. 
صالح آبادی افــزود: اگر طرح 
مردمی سازی یارانه ها و تغییر مبنای 
حقوق گمرکی نبود امســال تورم به 
۲۵ درصد می رســید. بعــد از بهبود 
وضعیت کرونا در کشــور رشد ۵.۴ 
درصــدی بخش خدمات را شــاهد 
بودیم و  رشد بخش صنعت و معدن 

و کشاورزی هم قابل توجه است.
وی با بیان اینکه بخشی از کنترل 
تــورم به انضبــاط بودجه ای دولت 
برمی گــردد و امیدواریــم بودجه با 
منابــع واقعی دیده و بســته شــود،  
گفت: تســهیلات تکلیفی در بودجه 

هم مهم است. 
بر اساس محاسبات ما در بودجه 
توان بانک ها برای تسهیلات تکلیفی 
مشــخص شده اســت که در لایحه 
بودجــه درج می شــود، از مجلس 
انتظــار داریم در چهارچوب آن عدد 
تســهیلات تکلیفی درنظر بگیرند. 
باید هدف اصلــی همه از مجلس تا 

دولت کنترل تورم باشد. 
رئیس کل بانــک مرکزی ادامه 
داد: نــرخ دلار نیمایی در ابتدای آبان 
۱۳۹۹ به ۲۸ هزار تومان رســید. ارز 
نیما ارزی اســت که بــرای واردات 
کشــور تامین می شود و حجم بالای 
ارز کشــور در این ســامانه معامله 

می شود. 
صادرکننــدگان  و  دولــت 

عرضه کننده ارز در ســامانه هستند 
و واردکننــدگان از ایــن طریق ارز 

واردات را دریافت می کنند.
وضعیت ارزی از سال قبل 

بهتر است 
وی بــا اعلام اینکــه از ابتدای 
ســال تاکنون ۳۲.۱ میلیارد دلار ارز 
در ســامانه نیما عرضه شــده است، 
گفت:سال گذشــته در همین مدت 
۱۹.۶ درصد بود که نشان از افزایش 
۶۴ درصدی عرضه ارز در ســامانه 
نیماســت. ایــن نشــان می دهد که 
وضعیت ارزی کشور نسبت به سال 

گذشته بسیار بهتر بوده است.
دلایــل افزایش نرخ دلار از 

دید صالح آبادی 
صالح آبادی افــزود: نرخ دلار 
در بازار غیررســمی از اواخر ۱۳۹۸ 
افزایش وحشــتناکی داشــت و در 
اواســط ۹۹ به ۳۱ هزار و ۵۰۰ تومان 
تومان رســید. در گذشته در مقاطعی 
نرخ ارز جهش داشت و مجددا کمی 
کاهش پیدا می کرد. اخیرا بخشــی از 
افزایــش قیمت ارز به تقویت دلار به 
دلیل افزایش نرخ بهره در بیش از ۹۰ 
کشور دنیا به ویژه در آمریکا بود.  البته 
ناآرامی های ۳ ماه گذشته نیز در بازار 

ارز اثرگذار بوده است. 
وی ادامــه داد: البته نوســانات 
فصلی هم موثر اســت، در پایان سال 
میلادی همیشــه نوسان داشته ایم که 
مجــدد اثرش از بیــن خواهد رفت. 
بازار غیررســمی با حجم معاملات 
بســیار کم نرخ تعیین می کند و نرخ 

واقعی نیست. 
افزایش نرخ در این بازار واقعی 
نیســت و حتما تعدیل خواهد شد و 

ما به عنوان بازارســاز برای آن برنامه 
داریم. 

رئیــس کل بانــک مرکزی از 
افزایش عرضه ارزهــای پرطرفدار 
خبر داد و گفت: در سیاســت گذاری 
ارزی برنامه هــای متعدد و متنوعی 
داریم. نقشــه ارزی و نقشه تجاری 
کشــور باید باهم منطبق باشد تا نیاز 
واردات به ســهولت و سرعت تامین 
شــود. در این زمینه، کمیته مشترکی 
بیــن وزارت نفت ، وزارت صمت و 
بانک مرکزی ایجاد شــده اســت تا 

تامین ارز بهتر از قبل بوده است. 
تسهیلات  افزایش ســقف 

ارزی کالاهای اساسی 
وی بــا بیان اینکــه تخصیص 
ارز کالاهــای اساســی از ۳۰ روز به 
۴۸ ســاعت کاهش پیدا کرده است، 
گفــت: کالاهای دیگــری هم که در 
بازار رســمی تامین نمی شد در آینده 
نزدیک تامین خواهد شــد. ســقف 
تســهیلات ارزی بــرای کالاهــای 
اساســی را از ۲۰ به ۶۰ میلیون دلار 
افزایش دادیم. عرضه ارز صادرکننده 
و دریافت ارز توســط واردکننده به 
صورت مستقیم را در هفته های آینده 

فراهم خواهیم کرد. 
صالح آبــادی افــزود: بــدون 
برجام بســیاری از مطالبات ارزی را 
وصول کردیم و روابط ایران و چین 
راهبردی است و حواشی اخیر هیچ 

تاثیری در روابط ما ندارد.
وی دربــاره تغییر معاون ارزی 
بانک مرکزی نیز گفت: معاون جدید 
اقدامات مناسبی را دنبال خواهد کرد 
تا به زودی شــاهد ثبات و آرامش در 

بازار ارز باشیم.

نرخ  ارز حتما تعدیل می شود؛ افزایش عرضه ارزهای پرطرفدار

دلایل گرانی دلار از زبان 
رئیس کل بانک مرکزی 

رئیس کل بانک مرکزی، علت افزایش نرخ دلار را در افزایش نرخ بهره در بیش از ۹۰ کشور دنیا، نوسانات 
فصلی و ناآرامی های اخیر در کشور دانست و گفت: افزایش نرخ در بازار آزاد ارز واقعی نیست و حتما تعدیل خواهد شد 

و ما به عنوان بازارساز برای آن برنامه داریم. 

 
گروه اقتصــادی - یک عضو 
کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی، تاکید کرد: شــیوه کنونی 
واردات نمی تواند پاســخگوی نیاز 
قشــر متوســط و روبه پایین جامعه 
برای داشتن یک خودروی استاندارد 
با قیمت مناســب باشد بلکه باز هم 
خودروهــای وارداتی متعلق به یک 

قشر خاص است.
آرا شــاوردیان بــا اشــاره به 
وضعیــت بازار خــودرو و افزایش 
قیمت هــا در این بــازار، بیان کرد: 
کاهش قیمت خــودرو نیازمند چند 
مولفه اســت؛ یکــی از این مولفه ها 
حمایــت از خودروســازان داخلی 
است، امروز برخی از خودروسازان 
داخلــی از طریق دولت حمایت می 

شوند اما این حمایت نه تنها بر روی 
قیمت ها تاثیری نگذاشــته از سوی 
دیگر شاهد سوءاستفاده نیز هستیم. 
کیفیت خودروهای داخلی نیز پایین 
اســت. از طرف دیگــر زمانی که ما 
بــا تولید کننــدگان قطعات خودرو 
صحبت می کنیم و از آنها می پرسیم 
چرا قطعات با کیفیت پایین در اختیار 
خودروسازان قرار می دهید در پاسخ 
می گویند خود خودروسازان تمایل 
دارنــد با این کیفیــت قطعه تحویل 

بگیرند.
ما توان ســاخت قطعات با 

کیفیت خودرو را داریم اما...
وی در ادامــه با بیان اینکه مواد 
اولیه ای که در اختیار قطعه ســازان 
قــرار می گیــرد با کیفیت نیســت، 
اظهــار کرد: این امــکان وجود دارد 
که قطعــات باکیفیت تری در داخل 
کشور تولید شــود و ما این توانایی 
را داریم. بنــده در بازدیدهایی که از 
چندین شرکت قطعه سازی خودرو 
داشــتم دیدم که هم ما دستگاه های 
لازم برای تولید قطعات با کیفیت را 
داریــم و هم متخصصان کافی نیز در 
این حوزه وجــود دارد اما زمانی که 

مواد اولیه با کیفیت پایین از ســوی 
خودروسازان تامین می شود یا اینکه 
با قیمتی که به قطعه سازان اعلام می 
شود مجبور هستند مواد اولیه درجه 
چندم تهیه کنند، بالتبع قطعه با کیفیت 
پایین تولید می شــود و در مجموع 
خودروی تولیدی نیز دارای کیفیت 

پایین و قیمت بالا است.
واردات انحصاری خودرو 
تغییری در بازار ایجاد نمی کند
نماینده مردم مســیحیان ارمنی 
تهران و شــمال ایــران در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: امروز 

حتــی قیمت اعلامی کــه در بورس 
بــرای فروش خــودرو ها اعلام می 
شود انتظار مردم را برآورده نمی کند.
وی گفــت: از چنــدی پیش 
صحبــت از واردات خودرو به میان 
آمد که به نوبه خود اقدام خوبی است 
اما اگر انحصاری باشــد تغییری در 
بازار ایجاد نمی کند. ما حدود دو الی 
سه سال پیش نیز واردات خودرو را 
انجام دادیم اما یکسری افراد خاص 
به صورت انحصــاری خودرو را با 

قیمت بالا واراد کشور کردند.
با شــیوه کنونی واردات 

نمــی توان ارابه هــای مرگ را 
کنار گذاشت

شــاوردیان در ادامه تاکید کرد: 
اگر دغدغه ما این اســت که کیفیت 
خودروهــای تولید داخــل پایین و 
قیمت آنها بالاست و باید برای قشر 
متوسط  و روبه پایین جامعه خودرو 
با کیفیت و با قیمت مناســب تامین 
کنیــم، باید بگویم با شــیوه واردات 
فعلی نمی توانیم به این دغدغه پاسخ 
دهیم. با این روش از واردات ما نمی 
توانیم ارابه های مرگ را کنار گذاشته 
و خودروهای اســتاندارد وارد کنیم. 

خودروهایــی که امروز قرار اســت 
وارد شــود بازهم متعلق به یک قشر 
خاص است و نمی تواند پاسخگوی 
نیاز قشر متوسط و متوسط روبه پایین 

جامعه باشد.
ما می توانیــم خودرو با 
کیفیــت تولید کنیــم اما نمی 

خواهیم
وی  افــزود: با توجه به افزایش 
نرخ ارز از نظر بنده واردات خودرو 
به این شــیوه در این مقطع زمانی به 
صلاح کشور نیســت چراکه سبب 
خروج ارز از کشــور در این شرایط 

بحران اقتصادی می شود. هیچ کمکی 
نیز به خانواده های با درآمد متوسط و 

روبه پایین نخواهد کرد.
ایــن عضو کمیســیون عمران 
مجلس در پایان گفت: از نظر بنده باید 
به خودروسازان داخلی فشار بیاوریم 
کــه هم قیمت خودرو کاهش یابد و 
هم کیفیت خودروها بالا برده شــود. 
ما می توانیم خودرو با کیفیت تولید 
کنیــم اما نمی دانم چرا در این عرصه 
ورود جــدی نداریم. زمانی که ما در 
صنعت هوافضــا و نظامی خودکفا 
هســتیم و حرفی برای گفتن داریم 
قطعا می توانیــم در صنعت خودرو 
نیز حرفی برای گفتن داشــته باشیم. 
ما »می توانیم« اما در این صنعت اراده 

نکرده ایم.

شاوردیان عضو کمیسیون عمران مجلس:

با شیوه کنونیِ »واردات خودرو« نمی توان ارابه های مرگ را کنار گذاشت

گــروه اقتصــادی - مدیرکل 
هماهنگی و نظــارت بر امور آرد و نان 
بازرگانــی دولتی گفت: با اجرای طرح 
هوشمندسازی، تخلفات کم فروشی و 
گران فروشی آرد و نان به پایان می رسد.

جلالــی مدیــرکل هماهنگی و 
نظارت بر امور آرد و نان بازرگانی دولتی 
گفت: هم اکنون سهمیه آرد واحدهای 
نانوایی بر مبنای قبل داده می شــود، اما 
با اجرای کامل طرح هوشمندســازی 
آرد و نان، ســهمیه بر مبنای وزن چانه 

و تعــداد فروش نان واحدهای نانوایی 
خواهــد بود. به گفته او، با اجرای کامل 
طرح هوشمندسازی آرد و نان جلوی 
بسیاری از تخلفات گرفته می شود که 
براین اساس مصرف آرد هم کاهش می 
یابد. اما به اعتقاد بنده تاکنون این طرح 
تاثیری در مصرف آرد نداشته چرا که به 

طور کامل هنوز اجرا نشده است.
جلالی درباره علل تخلف برخی 
نانوایی ها در کم فروشی نان گفت: وزن 
چانه نان هــای تولیدی و عدم رعایت 

برخــی ضوابط بر عهده ما نیســت و 
دستگاه های نظارتی باید پاسخگو باشند 
و همواره با متخلفان برخورد کنند چرا 
که بازرگانی دولتی تنها وظیفه تامین آرد 

واحدهای نانوایی را برعهده دارد.
آقای بیــژن نوروزی مقدم رئیس 
اتحادیه نانوایان سنتی تهران گفت: علی 
رغم افزایش هزینه های تولید همچون 
حقوق و دستمزد کارگران، خمیرمایه، 
کرایه حمل آرد و ... اما قیمت نان ثابت 
مانده است.  به گفته او، نظارت بر وزن 

چانــه و فروش نان برعهده بازرســان 
وزارت جهــاد، اتاق اصناف و اتحادیه 
هاست. اما ما به عنوان اتحادیه تمام توان 
خــود را به کار می گیریم تا به گونه ای 
رفتار کنیــم که هم پای خودمان جهت 
تامین نان، مردم را همراه کنیم.نوروزی 
مقدم مــی گوید: علی رغم هزینه های 
بــالای تولید، امــا نانوایان همه تلاش 
خود را به کار می گیرند که مشــکلی در 
تامین آرد ایجاد نشــود.رئیس اتحادیه 
نانوایان ســنتی تهران گفت: بنابر آمار 

۱۰ تا ۱۵ درصد قیمت تمام شــده نان 
را آرد تشکیل می دهد و مابقی را دیگر 
هزینه ها تشــکیل می دهد.  او گفت: با 
توجه به افزایش هزینــه های تولید و 

ثبات نرخ نان در ماه های اخیر، ممکن 
است تخلفاتی همچون کم فروشی نان 
رخ دهد. کمااینکه در دیگر واحدهای 

صنفی احتمال تخلف وجود دارد.

گــروه اقتصادی - عضو هیأت 
رئیســه انجمن صنایع سلولزی ایران 
خاطر نشــان کرد: این محصولات از 
کالاهای مصرفــی به کالاهای لوکس 
تبدیل شده اند و این موضوع در آینده 
مشــکلات و بیماری هایــی را برای 
خانم ها و بچه هــا ایجاد خواهد کرد؛ 
این در حالیست که به این موضوعات 
مانند هــزاران موضوع دیگر پرداخته 

نمی شود.
نیمــا بصیری طهرانــی، با تایید 
خبر رفع ممنوعیت صادرات دستمال 
کاغذی، گفت: صادرات محصولات 
ســلولزی بعد از شیوع بیماری کرونا 
ممنوع شــد چراکه باید نیاز داخلی را 
تامیــن می کردیم. دســتمال کاغذی 

افزایش قیمــت را تجربه نکرده و این 
موضــوع یعنی عدم افزایش قیمت در 

انواع پوشک نیز تکرار شده است.
وی بــا بیان اینکــه نباید مجوز 
صــادرات تیشــو و مــواد اولیه خام 
محصولات سلولزی داده شود، خاطر 
نشان کرد: تیشوسازان این ادعا را طرح 
می کنند که می تواند ظرفیت مورد نیاز  
کشــور را تولید کنند اما این اتفاق در 

عمل رخ نمی دهد.
بصیــری طهرانــی با اشــاره به 
کاهش قدرت نقدینگــی واحدهای 
تولیــدی،  تصریح کــرد: واحدهای 
تولیدی که در گذشــته بــا یک مبلغ 
مشخص می توانســتند ۱۰۰ تن مواد 
اولیــه خریداری کند امــروز با همان 

مبلغ می توان حداقل ۵۰ تا ۷۰ تن مواد 
خریداری کنند. به نظر می رســد تمام 
اتفاق های اخیر که در اقتصاد کشور رخ 
می دهد به عمد انجام می شود عده ای 
در بدنه دولت نشســته اند و برعکس 

شعار حمایت از تولید عمل می کنند.
عضو هیات مدیره انجمن صنایع 
سلولزی با اشاره به نوسان های نرخ ارز 
و تاثیر آن در محصولات ســلولزی، 
گفت: در حال حاضر حال هیچ صنعتی 
در ایران خوب نیست و همه صنایع از 
شرایط موجود ناراضی هستند. بخشی 
از این نارضایتی هم به مســاعد نبودن 

حال مردم باز می گردد.
وی با اشاره به ریزش تقاضا برای 
خرید محصولات ســلولزی از سوی 

مصرف کنندگان، خاطر نشــان کرد: 
این محصــولات از کالاهای مصرفی 
به کالاهای لوکس تبدیل شــده اند و 
ایــن موضوع در آینده مشــکلات و 
بیماری هایی را برای خانم ها و بچه ها 
ایجاد خواهد کرد؛ این در حالیست که 
به این موضوعات مانند هزاران موضوع 

دیگر پرداخته نمی شود.
این فعــال اقتصادی با بیان اینکه 
نوســان های نرخ ارز تاثیر مستقیم بر 
تمامی صنایع می گذارد، تصریح کرد: 
تولیــد بعد از تغییرات نرخ ارز کاهش 
پیدا کرده اســت و هم اکنون بسیاری 
از واحدهای تولیدی کمتر از ظرفیت 
اقدام به تولید می کنند؛ در این شــرایط 
انگیزه ها برای ادامه فعالیت اقتصادی از 

بین می رود.
وی ادامه داد: نوســان های اخیر 
تغییــری در قیمت محصــول و مواد 
اولیه ایجاد نکرده واجازه افزایش نرخ 
محصول دســتمال کاغذی داده نشده 

است.
بصیری در پاسخ به این پرسش که 
آیا گزارشی از درصد کاهش مصرف 
محصولات سلولزی ارائه شده است؟ 
گفت: گزارشی در دست نیست چراکه 
مصرف این محصولات ســالانه ارائه 
می شــود که به ازای هر فرد چند کیلو 

مصرف می شود.
وی بــا بیان اینکــه تحریم های 
داخلی و کارنابلدی مســئولان بیش از 
تحریم های خارجی کمــر اقتصاد را 
شکسته اســت، افزود: مسئولانی که 
در بخش اقتصاد مسئولیت پذیرفته اند 
در این حوزه ها دانش و ســواد کافی را 

ندارند و همین موضوع باعث شــده 
اســت افرادی مســئولیت بازرگانی 
خارجی در کشور را برعهده بگیرند که 
ســبقه و دانشی در این حوزه ندارند و 
کمتر از ۱۰ درصــد افرادی که در این 
دولت مسئولیت پذیرفتند در آن رشته 

سابقه دارند.
ایــن فعال اقتصادی فاطمی امین 
را کارشــناس قابلــی توصیفی کرد 
کــه بدنه اجرای قوی نــدارد و افزود: 
معاونت هایی وزارت صمت بی ارتباط 
با ســمت هایی هستند که در آن حوزه 
مسئولیت پذیرفتند و هم اکنون تعهد بر 
تخصص ارجعیت دارد. اقتصاد ایران 
را می توان به فردی تشــبیه کرد که در 
حال خونریزی اســت اما برای درمان 
آن استامینوفن تجویز می کنند این در 
حالیست که نمی توان با این تجویز آن 

را درمان کرد.

گروه اقتصادی - بذرپاش گفت: 
به همه بانک های کشور فراخوان داده 
ایم و هر یک از بانک ها باید تعداد قابل 

توجهی از تعهدات را بر عهده بگیرند.
آقای مهرداد بذرپــاش وزیر راه 
و شهرســازی با بیان اینکه مدل جدید 
در طرح نهضت ملی مسکن، واگذاری 
زمین و احــداث واحدهای یک طبقه 
اســت، گفــت: عقب ماندگی هــای 
زیادی در ســالهای قبل بوده که سریع 
باید جبران کنیم، براین اســاس سالانه 
ســاخت یک میلیون مسکن در قانون 

مجلس  آمده است.
بذرپــاش  گفت: مــدل جدید 
در حوزه طرح نهضت ملی مســکن، 
واگذاری زمیــن و احداث واحدهای 
یک طبقه اســت که بــه الگوی ایرانی 

اسلامی نزدیک تر است.
به گفتــه او، واگــذاری زمین و 
احــداث واحدهای یک طبقــه را در 
دســتور کار قرار دادیــم و در همه ی 

شهرها آغاز کردیم.
وزیر راه وشهرســازی با اشاره به 
الصاق وام بانکی به زمین گفت: در فاز 

اول شــهرهای کمتر ۵۰ هزار نفر انجام 
شده و در روزهای آینده واگذاری زمین 
آغاز می شود که زمین ها آماده و تحویل 

آغاز می شود.
بذر پــاش گفــت: در برخی از 
شــهرها هنوز درصددیم کــه زمین 
را فراهــم کنیم و طبق مــاده ۱۰ قانون 
جهش تولید، همه  دستگاه ها موظفند 
زمین در اختیــار بگذارند و هر جا که 
راه وشهرســازی مناسب دانست برای 

اجرای طرح با سرعت انجام می شود.
وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه 

در نهضت ملی مســکن چند مدل را 
دنبال می کنیــم، گفت: در این روش با 
واگذاری زمین رایگان و تســهیلات 
بانکی و آورده متقاضی خانه ســاخته 

می شود.
بذرپاش گفت:  طرح نهضت ملی 
نیز در شهرهای جدید صورت می گیرد 
که حــدود ۳۰۰ هزار نفــر هموطنان 

ثبت نام کرده اند.
اوگفــت: از روز شــنبه به همه 
بانک های کشــور فراخوان دادیم و هر 
کدام از بانک های کشــور متعهدند که 
تعداد قابل توجهــی از تعهدات را بر 
عهده بگیرنــد و آورده ای که بر عهده 
بانک ها بوده، سریعتر تامین کنند و وارد 

اجرا شویم.

بذرپــاش گفــت: همچنین در 
در  شــهرداری ها،  در  خودمالکــی 
شــهرها و محدوده هــای شــهرها، 
مکانیزم های تشــویقی قرار دادیم که 
در هفته های آینده اعلام می شــود تا به 
رونق ساخت و ســاز در بافت فرسوده 
 و ســایر بخش هــا و شــهرها کمک 

شود.

وزیر راه وشهرســازی می گوید: 
برای اتمام واحدهای مســکن مهر نیز 
تعداد قابل توجهی از تعهدات مسکن 
مهر باقی مانده که در تلاشیم از صندوق 

ملی مسکن تامین اعتبار شود.
او گفــت: واحدهایــی که بیش 
از ۶۰ درصــد پیشــرفت داشــتند در 
اولویت هســتند که امیدواریم بتوانیم 

 تا پایان سال بهش اعظمی تحویل داده 
می شود.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

فراخوان بانک ها برای پرداخت تسهیلات

کم فروشی نان با اجرای طرح هوشمندسازی به پایان می رسد

حال هیچ صنعتی در ایران خوب نیست

 تــورم تولیدکننــده در ابتــدای دولت ســیزدهم ۸۲ ۶. درصد بــود که بــا روند نزولی 
در آبان مــاه ۱۴۰۱ بــه ۳۹.۱ درصد رســیده اســت. تورم نقطــه به نقطــه تولیدکننده 
۱۰۳ درصــد بــود که اکنون به ۳۲ درصد رســیده اســت. تورم ســالانه مصــرف کننده 
هــم در ابتــدای دولــت ۵۹.۳ درصــد بود کــه اکنون بــه ۳۹.۹ درصد رســیده اســت .
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